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Beste lezers, 

Voordat ik begin met de update wil ik jullie graag mijn eigen ervaring delen. 

Aan het eind van afgelopen jaar ben ik op vakantie geweest in Zuid-Afrika maar voordat mijn 
(echte) vakantie begon heb ik eerst meegelopen met verschillende projecten rondom 
Johannesburg waaronder die in Tembisa. 

‘S ochtends vroeg vertrok ik samen met een Zuid-Afrikaanse collega vanaf ons kantoor in 
Randburg richting Tembisa. Een rit van ongeveer 30 km maar een wereld van verschil. Wat me 
meteen al opviel is hoe het uitzicht verandert van veel groen en bomen naar een stoffig landschap 



met veel laagbouw, rondslingerend vuil en veel mensen die aan het hosselen zijn om maar iets te 
verdienen. Later hoorde ik dat Tembisa het twee na grootste township van Zuid-Afrika is. Maar 
waarom kent vrijwel niemand Tembisa? Maar bijvoorbeeld wel Soweto? 

Het antwoord is vrij simpel, er zijn weinig bekende mensen die uit Tembisa komen. Nelson 
Mandela heeft in zowel Soweto als Alexandra gewoond waardoor het mensen meer aanspreekt 
om het te bezoeken. 

Dezelfde dag heb ik mee gelopen met de ECD-training (training voor kleuterjuf) in Tembisa, 
onderdeel van de beroepsgerichte trainingen die wij aanbieden. Via nauwe straatjes komen we 
uiteindelijk aan bij het trainingscentrum in Tembisa. Ik zoek een rustig/ anoniem plekje aan de 
zijkant van het lokaal zodat ik alles goed kan volgen maar uiteraard val ik op en na een korte 
introductie mag ik weer plaatsnemen. Al vrij snel gaat de focus weer op het lesmateriaal en die 
dag gaat het over de problematiek waar de kinderen al mee te maken hebben en hoe de juf daar 
mee om hoort te gaan. Helaas hoor ik dat kinderen al op jonge leeftijd te maken hebben met 
geweld of opgroeien bij oma omdat een of beide ouders er niet meer is. Dit kan zijn doordat een 
van de ouders elders in het land werk heeft gevonden of is overleden aan de gevolgen van 
hiv/aids. Een ziekte die tegenwoordig goed te behandelen is maar dan moet je er wel op tijd bij 
zijn en nog belangrijker geld hebben voor de zware medicijnen. Laat dat nou net een probleem 
zijn in de townships van Zuid-Afrika.. 

Wat me tijdens de les vooral opviel is de bereidwilligheid van de aankomende kleuterjuffen om 
te leren en de passie voor kinderen. Wat ik zag waren positieve gezichten die een zelfredzame 
toekomst tegemoet willen gaan en hun eigen omgeving willen ontwikkelen door de kinderen te 
bieden wat ze nodig hebben. 

Aan het eind van de les krijg ik de ruimte om een vraag te stellen. Ik vraag de groep wat de 
meerwaarde van deze training is, of er iets uit springt dat ze hebben geleerd. Ik zie ze even 
nadenken en dan komt een verrassend antwoord. 

‘Eerst dacht ik dat het belangrijk was dat de kinderen hun naam konden schrijven wanneer ze de 
kleuterschool verlaten maar nu begrijp ik dat het belangrijker is dat ze de techniek om te leren 
schrijven onder de knie krijgen, hoe ze een pen moeten vasthouden zodat ze straks op de lagere 
school een grotere sprong kunnen gaan maken en het sneller oppakken’. 

Ik besef me dan dat veel kinderen in Tembisa de kleuterschool hebben verlaten zonder te weten 
hoe ze moesten schrijven, iets dat wij als gewoon beschouwen. De oplossing: het aanbieden van 
kwalitatieve trainingen is geen rocket science maar wat noodzakelijk is betreft kennis over de 
lokale context en problematiek zodat je gericht kleuterjuffen kunt uitrusten met kennis en 
vaardigheden en de kinderen op latere leeftijd kansen kunnen gaan benutten die wij voor lief 
nemen. 

En dan nu over naar de voortgang van de projecten in Tembisa. 

Early Childhood Development (Kleuteronderwijs) 



Ik zal beginnen met de Early Childhood Development 

Zoals aangegeven in de vorige update is de ECD-training erg succesvol en is er nog steeds een 
wachtlijst waardoor de vraag groter is dan ons aanbod. 

De Ebuhleni kleuterschool is al enige tijd open en de aanmeldingen stromen nog steeds binnen 
wat een erg goed teken is! 

De bouw van de Letladi kleuterschool is ook afgerond (zie foto’s) en de bouw van de derde 
school zal aan het eind van deze maand starten. 

De naam van de derde school is de Masakhani kleuterschool. 

De verwachting is dat de bouw van de laatste 2 kleuterscholen zullen zijn afgerond in Q2 van dit 
jaar maar een gedetailleerde planning volgt later! 

De Mobiele Kliniek 

We hebben gemerkt dat er veel vraag is naar hiv testen de behandeling hiervan. Daarom bieden 
we deze tak van zorg nog steeds aan in onze kliniek. Naast het testen. Behandelen en 
voorlichting houden we ons ook bezig met voeding. Een belangrijk onderdeel voor mensen die 
besmet zijn met het hiv-virus omdat het virus het immuunsysteem aantast. 

Ook kunnen mensen in de kliniek terecht voor curatieve behandelingen die redelijk eenvoudig 
zijn te behandelen zoals verkoudheid en andere kleine klachten. Ernstige klachten worden 
doorverwezen naar het ziekenhuis. Moeder- en kindzorg is natuurlijk nog steeds een vast 
onderdeel van onze kliniek waar elke ochtend steevast een rij moeders met kinderen staan. 

Overigens is het de bedoeling dat de kliniek straks een vaste plek krijgt bij onze Business Hub en 
Skills Center waar ik nu meer over ga vertellen. 

Business Hub en Skills Center 

Het land voor de bouw van de Business Hub en Skills Center wordt op dit moment vrij gemaakt 
en geëgaliseerd. In de bijlage vinden jullie een foto van de locatie! De grootste uitdaging van het 
Sustainable Johannesburg heeft toch wel bij de bouw van dit project gelegen. De relatie met de 
lokale overheid verliep in het begin zeer moeizaam waardoor het tekenen van de MOU lang op 
zich heeft laten wachten. Naast het vinden van beschikbaar land en het vinden van de juiste 
(mensen willen zich nog wel eens voordoen als de eigenaar maar dit is dan niet het geval) is ook 
ons principe ‘free but not for nothing’ een lastig gespreksonderwerk geweest met de overheid. 

De overheid wil namelijk dat alles gratis wordt aangeboden en dat staat in contrast met onze 
werkwijze omdat wij vinden dat een commitment fee erg belangrijk is voor de motivatie en 
omdat het een essentieel onderdeel is van onze zelfredzaamheid strategie. 



Daarom is het prachtig om te vermelden dat in de komende weken de bouw van de Business Hub 
en Skills Center zal worden afgerond. We hebben dat voor elkaar gekregen door geen grond van 
de overheid te krijgen maar van een partnerorganisatie genaamd Tembisa Co-Ordniated Welfare 
Organisation. 

Waar ik mee wil eindigen is dat het prachtig is om te horen dat er voor de projecten zoveel 
aanmeldingen zijn en de mensen en kinderen letterlijk in de rij staan.







 


